
Jaaroverzicht 2017 Natuurgroep Lunetten 

Zoals gebruikelijk presenteren we ook dit jaar een jaaroverzicht van het afgelopen jaar. 

Het bekende format wordt aangehouden, dus wellicht zal de attente lezer een 

vergelijking zien met eerdere jaaroverzichten.  

Toch ook dit jaar veel nieuwe initiatieven: het wandelboekje ‘Zwerven door Lunetten’, is 

uitgekomen. We werken samen met het Wellantcollege in Houten en we hebben subsidie 

gekregen voor het maken en plaatsen van bijenkasten.  

Veel leesplezier bij dit jaarverslag.  

Vergaderingen  

De natuurgroep Lunetten kent een vaste kern van 7-10 mensen die eens per 6-8 weken 

vergadert.  Daarnaast kennen we zo’n 50 mensen die zich hebben opgegeven om 

incidenteel mee te helpen op de werkdagen. Daar zijn we dan ook met ongeveer 15 

personen aanwezig.  

Naast het vergader- en het onderhoudswerk zijn wij ook actief met inventariseren en 

zelfstudie. Er is een @groep waarmee men elkaar kan oproepen voor ‘een rondje 

Lunetten’. 

Daarnaast ligt er een voornemen om boekbesprekingen in te plannen op onze 

vergadering. Ook vindt uitwisseling plaats door leden die op cursus zijn geweest. 

We vergaderen ongeveer eens per 8 weken. Onderstaand overzicht laat zien wat er dan 

zoal ter tafel komt: 

 Contact met de gemeente 

 Contact met Salwega: zij laten zich informeren over onze activiteiten, gaan mee 

op excursie door Beatrixpark en gaan in gesprek over meewerken op de 

werkdagen. 

 Werkdagen en onderhoud: poelen, Natuurtuin, ringslanghoop, meidoornhaag 

Ravelijnpoel  

 Beheer(maatregelen) van Natuurtuin en salamanderpoelen 

 Sporendriehoek 

 Maken van PR voor activiteiten en informatie verschaffen (flyers, Nieuwsbrief, 

facebook, twitter en website) 

 Organiseren excursie in Natuurtuin: kievitsbloemen en orchideeën 

 Een lezing van Marc Siepman “Alle kleine beestjes helpen”  

 

 



Overleg met de gemeente 

Dit jaar hebben we weer vaak en regelmatig overleg gehad met de gemeente, bij hoofde 

van Jaco Brobbel Dorsman. Jaarlijks gaan we- een tot twee keer- de wijk in en op 

verzoek komt hij bij onze vergadering.  Tijdens de schouw was er aandacht voor:   

 Vlindervriendelijk maaibeheer: ons voorstel wordt door Jaco als haalbaar gezien, 

en uitgevoerd.  

 De waterkwaliteit en vooral de aanwezigheid van troep in het water, baart zorgen. 

We willen daar meer zicht op. Wie kan wat doen?  

 Wat is de toekomst van het terrein bij afvalscheidingsstation? Is er tijdelijk iets 

groens van te maken? 

 Toekomst van sporendriehoek: plannen waren ambitieus, waarom nu in de 

wachtstand? 

 Aangeven van de ecologische hotspots, waar we vorig jaar met Cees Hoogendoorn 

naar gekeken hebben (die langs de A27 in Park de Koppel liggen, maar nu 

overwoekerd en dus onvindbaar zijn).  

 Plannen voor het wilgenbosje 

 Veel essen in Lunetten zijn aangetast door de essentaksterfte. We varen mee op 

plan van aanpak dat opgesteld is voor gehele gemeente Utrecht.   

 We brengen met de gemeente in kaart waar banken en prullenbakken- die 

komend jaar vervangen worden door grotere- in het Beatrixpark staan. We komen 

met voorstellen voor bijplaatsen/verzetten. Plan blijft liggen.  

 We lopen langs de Koppelpoel, de Ravelijnpoel, de Natuurtuin en de ringslanghoop 

en bespreken het onderhoud.  

MAGIE vergaderingen 

Incidenteel zijn we aanwezig bij de “MAGIE” vergadering. Groene groepen die actief zijn 

in de gemeente Utrecht hebben, met en ondersteund door de gemeente, een  

tweemaandelijks overleg. Omdat dit op een woensdagochtend gehouden wordt, kunnen 

wij er vaker niet dan wel aanwezig zijn.  

Samenwerking Wellantcollege.  

Nadat we vorig jaar een paar keer samengewerkt hebben met het Wellantcollege 

Dordrecht, hebben we nu contact gezocht met een groenschool dichterbij: het 

Wellantcollege in Houten. Daar wil men projectgericht onderwijs geven en zoekt men 

contact met het veld. In juni en september hebben kennismakingsgesprekken 

plaatsgevonden. Vanaf 2018 zullen de eerste projecten starten. We denken aan 

onderzoeksopdrachten rond onderwerpen als: natuurvriendelijke oevers, waar? De 

toekomst van het wilgenbosje: meer bezoek van spelende kinderen? Ontwikkelen van 

een vlinderstrook. Beheerplan Natuurtuin. Plannen genoeg.  

Beleef en bewonder 

De provincie stelt middels het fonds ‘Beleef en bewonder’ subsidie ter beschikking voor 

projecten die de natuur in de wijk verstevigen. Wij hebben een aanvraag gedaan voor 

het maken en plaatsen van bijenhotels in de wijk. ZOMO maakt de kasten, studenten van 

het Wellantcollege zoeken geschikte plaatsen en Koppelsteede verzorgt een project op de 

scholen. De subsidie is toegekend. Uitvoering vindt plaats in 2018. 

Zwerven door Lunetten 

Er is hard gewerkt om het wandelboekje op de wijkdag in september te kunnen 

overhandigen aan de wethouder. Het boekje is gemaakt met het prijzengeld dat de 

Groengroep jaren geleden -1985- in de wacht had gesleept. 

We zijn blij dat dit gelukt is. Het boekje is goed ontvangen en eind 2017, dus na 4 

maanden, lagen er- van de 1000 boekjes- nog maar 130 exemplaren in winkels en een 

krappe 50 houden we als reserve over.  



We kijken terug op een zeer geslaagd project en op het dichten van een gat in de markt: 

het maken van beschrijvingen voor wandelingen door het groene Lunetten. 

Vragen & reacties & divers 

We kregen, via BOL website en/of e-mail, diverse vragen en verzoeken. Een greep:  

o In 2015 vroeg een bewoner ons mee te denken over het openen van de betonnen 

wand onder fietsbrug in Beatrixpark. In het jaarverslag stond al:  Lijkt een goed 

plan, maar onuitvoerbaar omdat de betonnen dam deel uitmaakt van de 

Waterlinie. Verder is het peil aan beide zijden van de dam verschillend. In 2017 is 

er een vistrap aangelegd, zodat de vissen geen last meer hebben van de 

afscheiding. 

o We kregen een paar keer vragen over de afsluiting van het wilgenbosje. 

o Een bewoner wil in 2018 een film maken over de natuur van Lunetten en het werk 

dat nodig is en gedaan wordt om deze natuur in stand te houden. 

o Bewoners willen in Park de Koppel een andere hondenuitlaat. Wij lopen met hen 

rond en kunnen hun voorstel ondersteunen. Zij gaan met gemeente in overleg. 

P.R. 

Om bekendheid te geven aan onze groep hebben we een website die goed bijgehouden 

wordt. We twitteren over onze werkdagen en zijn actief op facebook.  

Dit jaar zijn we gestart met uitgeven van een Nieuwsbrief. Deze wordt per mail 

verstuurd. Naast aankondigingen van werkdagen en excursies/lezingen, komen er korte 

stukjes in over de natuur in Lunetten. Uitgave incidenteel, alleen ‘als er nieuws is’.  

De werkdagen aan de Salamanderpoel worden vooraf gegaan door publiciteit op 

wijkniveau, bijv. in het ‘wijkbericht zuid’ ; ‘de activiteitenladder’ en de agenda in ‘Hallo 

Lunetten’. Daarnaast liften we altijd mee met de e-mail van het BOL.  

Dit jaar hebben we -voor het eerst- niet meegedaan aan de landelijke ‘Natuurwerkdag’, 

omdat er in de wijk op die dag een Burgertop was.  

Naast werkdagen die voor bekendheid van de Natuurgroep zorgen, organiseren we ook 

excursies.    

Beheer 

We beheren op dit moment drie gebieden: de twee salamanderpoelen en de Natuurtuin. 

Wij hebben met de gemeente een beheersovereenkomst ondertekend, waarin de 

Natuurgroep het, gedeeltelijke (want de gemeente maait en voert ook beheer uit) beheer 

heeft voor deze drie gebieden. In praktijk hebben die wij dat al langer, dus nu is die 

praktijk geformaliseerd.  

Om alle werkzaamheden te stroomlijnen en inzichtelijk te maken, is er een jaarplanning 

gemaakt. 

Leerlingen van het Wellantcollege waar een van ons werkt, zijn aan de slag geweest met 

bosmaaiers in de Natuurtuin. Zij hebben gesnoeid zodat er vanaf het fietspad meer zicht 

kwam.  

Zoals altijd zetten we delen grasland af in de wijk op momenten dat er gemaaid wordt. 

Hiermee voorkomen we dat bijv. orchideeën in de wijk voor de zaadzetting al afgemaaid 

worden. De gemeente houdt hier rekening mee.   

De enorme storm van oktober heeft ook in Lunetten voor omvallende bomen gezorgd. 

Voor het beheer waar wij mee te maken hebben, heeft dit echter geen gevolgen gehad. 

 



Wilgenknotten 

Eenmaal per jaar in februari worden een 30-tal Wilgen geknot door leden van de 

natuurgroep. De wilgentenen worden door de Gemeente naar de poelen gebracht en door 

ons gebruikt om de takkentillen rond de twee Salamanderpoelen op te hogen. 

Salamanderpoelen 

We hebben zoals in voorgaande jaren de twee Salamanderpoelen beheerd. De takkenril 

bij de Koppelpoel is mede door leerlingen van de Spits aangelegd. Twee groepen kregen 

vooraf een presentatie van ons over salamanders. 

Vanaf juni is er ook veel onderhoud gepleegd: te weelderige plantengroei wordt aan 

banden gelegd. Natuurlijk gebruiken we hier de werkdagen voor, maar soms doen we dat 

met leden van de Natuurgroep door de weeks, zonder aankondiging. De lunch wordt 

alweer een tijd verzorgd door Alex en Marieke. Daar zijn we meer dan blij mee: we 

kunnen allemaal aan de slag, komen uitgehongerd en moe op de stadsboerderij en 

kunnen daar van een overheerlijke lunch genieten.  

Natuurtuin 

De Natuurgroep Lunetten is nu officieel de beheerder van dit mooie gebied. Het 

onderhoud blijft een grote klus. Mede omdat er jaarlijks excursies gegeven worden, 

leggen we een snipperpad aan: weer een klus erbij.    

Sporendriehoek 

Slechts een deel van het terrein is dit jaar opengesteld voor publiek. Daartoe is er een 

bruggetje geplaatst, net voorbij tunneltje. Er is geen publiciteit gegeven aan deze actie 

van de gemeente. Het levert wel een nieuwe mooie wandelplek op voor Lunettenaren.  

De gemeente heeft toegezegd de poel op dat terrein, nu nagenoeg dichtgegroeid, op te 

schonen. Dat is er nog niet gebeurd.   

Groenbeheerplan 

De strook parkbos langs de Oud Wulverbroekwetering stond op de nominatie voor groot 

onderhoud en wij hebben een voorstel meegegeven aan de gemeente voor deze lange 

strook.  

Vervolgens hoorden we dat er niets zou gebeuren. En daarna zagen we de rode stippen 

op de bomen verschijnen. Op dit moment gaat het gesprek dan ook over wie 

verantwoordelijk is voor het in gesprek gaan met de Natuurgroep en met bewoners. Daar 

zijn we dit jaar niet uitgekomen.  

Vlindervriendelijk maaien  

Voor het eerst zijn er in het Beatrixpark, op ons verzoek, grote stukken op een voor 

vlinders vriendelijke manier gemaaid. Wij hebben delen op de kaart gemarkeerd, waar 

nog veel in bloei was. Deze delen zijn in juli niet gemaaid. Insecten hebben hier een 

natuurlijke schuil- en overlevingsplek.  

Deze aanpak is goed bevallen. Ook de uitvoering is haalbaar gebleken. Volgend jaar zal 

de gemeente zelf de plekken uitkiezen, die de eerste maaibeurt niet meegenomen 

worden. Dit moeten steeds andere plekken zijn, dus alles moet bijgehouden worden. De 

gemeente staat hier borg voor.  

Ringslangen 

De ringslangenbroeihoop nabij park de Koppel is opnieuw aangelegd. De gemeente zorgt 

voor het materiaal (bladeren en mest). Wij zetten de hoop om. Wederom zijn er geen 

ringslangen waargenomen.  



En verder ….  

Leden van de natuurgroep zijn ook actief in de wijk bij projecten die door anderen 

georganiseerd/geïnitieerd worden. Zo worden de gierzwaluwen geteld, de orchideeën en 

doen leden mee aan het Meetnet Urbane Soorten (MUS). In dit landelijk uitgevoerde 

onderzoek volgt men broedvogels van de stedelijke omgeving. In Lunetten worden 

daartoe drie tellingen per seizoen gedaan. 

Met de KNNV worden delen van het Beatrixpark op plantensoorten gemonitord.  

Vleermuizen 

Er zijn her en der kasten opgehangen, die door bewoners van Lunetten en de 

Natuurgroep gecontroleerd worden.  

Op de agenda in 2018 

De volgende onderwerpen staan in elk geval op onze agenda:  

 Wat levert de Omgevingsvisie op?    

 Welke plannen worden er voor het groen bedacht ( er is een groep ontstaan 

vanuit de Burgertop)   

o Relatie en spanningsboog tussen recreatie en natuurwaarde van het groen 

in Lunetten 

 Bomenbeleid van de gemeente:  

o kan de angst voor omvallende bomen getemperd worden?  

o Inspraak bewoners en/of informeren van bewoners: een taak van de 

gemeente die wij belangrijk vinden 

o Kandelaberen; verwijderen; vernieuwen en verjongen; lanen of gemengde 

aanplant: wij willen graag tijdig in gesprek met de gemeente over 

mogelijkheden.   

 Hoe gaan we samenwerken met Wellantcollege Houten?  

 Plaatsen van de bijenkasten 

 Doorgaan met vlindervriendelijk maaien. 

 Hoe krijgen we meer handen in het groen: er is enorm veel/bijna teveel werk te 

doen.   

 Schonen van de poel in de Sporendriehoek. 

 De schapendiscussie is weer opgelaaid. Wij blijven die volgen.  


